



Referat

Bestyrelsesmøde mandag 6. oktober 2025, kl. 19.00

Tilstede: Christine Nielsen, Martin Mikkelsen, Natascha Enoch-Larsen, Patrick Kronborg og René Hansen – Michael A. Brodersen
Deltog ikke: Jørgen Funk og Mark Albrechtsen
Administrationen: Tobias T. Jacobsen og Nikolaj Larsen

1. Godkendelse af sidste mødereferat

Seneste referat var vedlagt og blev godkendt.

2. E-mail beslutninger til referat

Bestyrelsen har d. 21. september 2025 godkendt en ny midlertidig sammensætning i Instruktørudvalget (IU).

IU har sendt en anmodning til bestyrelsen om en midlertidig udvidelse af IU, som bestyrelsen har godkendt. Hensigten med dette er, at IU frem mod kommende Instruktørseminar vil gøre sig nogle erfaringer med et lidt større udvalg. Der vil komme to nye ansigter i IU, Henrik Boesen, NFK og Stefan Nielsen, OFC, men det er reelt kun udvidelse med et ekstra medlem, da Martin Mikkelsens indtrædelse i DFU's bestyrelse forrige år betød udtrædelse af IU.

3. Informationsdeling fra administrationen

A: Sekretariatsleder/sportsmanager

- *Opfølgning på ansøgningen om støtte til færgeflynning (FDK)*

Vi har valgt at tilbyde FDK 5.000 kr. i færgeflynning, da der var planlagt flere forskellige aktiviteter hos FDK i den weekend. Klubbens egen Caravan er desværre gået i stykker, og er ude resten af sæsonen.

- *Info fra Retten i Kolding*

Nikolaj har løbende orienteret om en sag, hvor en tandemgæster tilbage i 2022 anlagde en sag mod Kolding Faldskærmsklub, da tandemgæster desværre kom til skade under landingen tilbage i 2019.

Retten afgjorde sagen til Kolding Faldskærmsklub og DFU's fordel, og dermed er det fastlagt, at der ikke er foretaget noget der er ansvarspådragende ved tandemspringet. Som ved alle andre tandemspring i DFU, så havde denne passager naturligvis også underskrevet DFU's tandemmerklæring, og dermed har passageren også været klar over, at skader eller uheld kan forekomme.

- *Info fra strategi statusmøde med Kari, DIF*

Malene og Nikolaj havde et afsluttende møde med DFU's nye strategikonsulent Kari Johannsen mandag 29. september, hvor vi både vendte denne periodes målsætninger, men også det samlede output af DFU's 4-årige strategi. Mødet forløb godt og vi havde nogle gode konstruktive dialoger med Kari. Kari fortalte tillige, at hun forventer at deltage ved DFU's udviklingsseminar i Middelfart.

- *Ferie i administrationen*

Malene og Nikolaj holder ferie i uge 42, mens Tobias er på kontoret.



- *DIF fælles webplatform*

DFU's kommunikationskonsulent har samlet en bruger webgruppe som sparring ved udviklingen af den nye hjemmeside, så vi sikrer, at den kommer til at opfylde klubbernes og springernes behov.

Derudover så er det tillige vigtigt med inddragelse af de tekniske udvalg, hvorfor der skal udpeges personer derfra, som også støtter processen.

Webgruppen består af: Mattias Christensen (HLF), Morten Lenschow (ÅFC), William Wester (KFK), Troels Jessen (NJFK), Brian Boye (KFK) og Mathias Arlund (ÅFC).

Flere input og ideer fra gruppen blev vendt på mødet, hvor blandt andet en fælles kalender diskuteres, og tankerne er bedre søgemuligheder, bedre organisering af materialet og naturligvis inkludering af mere nutidige virkemidler.

B: Udviklingskonsulent

- *Møde i idræt for klima og outdoor forum (to netværk slået sammen).*

Tobias fortalte, at den nye formand for Friluftsrådet Dorthe Mølvig deltog på mødet og præsenterede sig. På mødet blev det blandt andet præsenteret, at der er mulighed for forbundene at være med i DIF's klimaskove. Endvidere så har DIF spurgt ind til, om vi kunne være interesseret i at blive certificeret "Idræt for Klima", og emnet blev vendt på bestyrelsesmødet.

Bestyrelsen føler sig ikke parat til at træde ind i Idræt for Klima, før der er klare mål og fokusområder og initiativer for klimaet. Det er dog vigtigt at understrege, at DFU's bestyrelse har stort fokus på klima og bæredygtighed.

- *Bestyrelsesuddannelse*

Tobias og Patrick har deltaget i anden del af bestyrelsesuddannelsen igennem DIF og Ledernes Kompetencecenter. Patrick og Tobias synes også at denne del af kurset var spændende og indholdsrigt. Derudover så skaber det et fint netværk på tværs af forbundene.

- *Status på opsætning af Teams*

Det virker fortsat ikke for alle i bestyrelsen. Tobias opdaterer vores Teams univers med de nye brugernavne/mailadresser. Vi skal dog have fat i IT8M, da flere af bestyrelsens medlemmer til stor frustration for alle nu igen ikke har adgang til Sharepoint.

- *Instruktørexamen*

Der er 12 tilmeldte til den kommende INS-II'er eksamen, men desværre er der ingen tilmeldte til INS-I'er eksamen. Eksamensweekenden afkortes derfor, så eksamen blot afvikles lørdag til søndag. Eksamen afholdes i Idrættens Hus d. 25.-26. oktober, hvor hele IU, Kim Johnsen og Tobias vil være til stede.

- *Tilmelding til instruktørseminar er offentliggjort.*

Instruktørudvalget og administrationen har åbnet op for tilmeldingen til årets instruktørseminar.

Seminaret afholdes d. 22.-23. november på Dalum Landbrugsskole, og hvor flere fra DFU's bestyrelse deltager igennem deres instruktørstatus, samt Tobias og Nikolaj deltager fra administrationen.

4. Informationsdeling fra bestyrelsesmedlemmer

A: Formand

- *Synlighed på de sociale medier*

Formanden fortalte, at han er startet på at lave videohilsner målrettet DFU's medlemmer sammen med Malene, blot for at belyse overfor klubber og medlemmer, hvad bestyrelsen og administrationen arbejder med.



- *DIF's budgetmøde*

Patrick, Rene og Nikolaj deltog på DIF's budgetmøde, hvor der blev præsenteret flere forskellige emner udover DIF's budget for 2026. Et af de spændende punkter på dagsordenen var, at der oprettes et kommissorium for en tværgående arbejdsgruppe, som skal kigge på fremtidssikringen af idrætterne. Arbejdsgruppen skal fokusere på, hvordan DIF-støtten i fremtiden rammer bedst muligt ift udviklingstendenser, demografi og klubber og unionerne.

- *Forslag til en ny støttestruktur og fokus på prioritering*

Formanden fortalte, at han har modtaget et forslag fra et par DFU-medlemmer omkring en ny struktur, som de vil præsentere på dette års udviklingsseminar. Formanden vil dele oplægget med bestyrelsen efter mødet.

- *KlubAdmin*

Rene og Nikolaj har afholdt et møde med udvikleren af KlubAdmin Jens Pedersen, hvor vi både diskuterede en ny driftsaftale som afspejler produktet i dag. Derudover så skitserede vi de udviklingstrin, og ønsker vi ser til systemet samt en fremtidig backup-sikkerhed for DFU, hvis der skulle ske udvikleren noget. De fleste af de udviklingsønsker og rettelser, som DFU havde med til mødet, har vi aftalt med Jens, at disse lægges ind under driften, da Jens vurderer at ønskerne er mindre justeringer og ligger fint i forlængelse af de udviklingstrin, der allerede er foretaget. Jens vender retur til bestyrelsen med et overslag over hvad det skal koste, når han har vurderet de øvrige opgaver, samt hvornår dette kan være udviklet.

B: Næstformand

- *DIF's bestyrelsesuddannelse*

Patrick deltog for nyligt på DIF's bestyrelsesuddannelsen, hvor der i det sidste kursusmodul var input omkring organisering, good governance, ledelse og udvikling af bestyrelsesarbejde. Kurset var både informativt og brugbart, samt en god mulighed for opbygning af netværk inden for forbundsbestyrelserne igennem DIF-familien.

- *Tanker omkring ændring fra formand til forperson?*

Patrick deltog på DIF's budgetmøde, hvor han har noteret sig, at flere og flere forbund bruge ordet forperson i stedet for formand. Derfor spurgte Patrick på mødet om dette er noget, som vi skal overveje i DFU. På nuværende tidspunkt er der enighed i bestyrelsen om, at dette ikke er noget, som er relevant for DFU. René er tilfreds med sin formandsrolle, men at det måske i fremtiden kan blive aktuelt.

C: Teknisk sekretær

- *Skriveseminar - Faldskærms bestemmelser*

Teknisk sekretær fortalte, at der er skriveseminar i forhold til opdatering af FB'eren søndag d. 12. oktober. Dette foregår i Idrættens hus i Brøndby, og teknisk sekretær sammen med IU- og MU-formændene vil påbegynde dette års arbejdet med opdateringer til FB'eren.

- *WJ, Kommunen og andre interessenter*

Rene Sølbek Hansen, IU deltog på et større fællesmøde med brugerne af Skive Lufthavn sammen med kommunen. Rene har fortalt Martin, at der er bred enighed om, at alle gerne vil bibeholde lufthavnen og mulighederne for aktiviteter på himmelen omkring Skive Lufthavnen.





Det var et virkelig godt og konstruktivt møde, hvor også deltagerne blev præsenteret for de forskellige beregninger i forhold til sikkerhedsafstande til vindmøller og solceller. Disse beregninger og data vil så være grundlag for fremtidige lignende projekter omkring lufthavne, springpladser og generel aktivitet på himmelen.

D: Økonomisk ansvarlig

Deltog ikke på mødet

E: Bestyrelsesmedlem med primært fokus på elite

Informerede under punktet Eventuelt.

F: Bestyrelsesmedlem med primært fokus på bredde

- AU-ansøgning

Christine fortalte, at hun har modtaget en ansøgning fra Kim Papsø, SDV omkring etablering af et par FS-begynderhold.

Tobias fortalte, at han tidligere har svaret Papsø omkring dette initiativ, og hvis der skal modtages støtte fra DFU's pulje, så er det vigtigt at det skal det være en åben træning for alle, og der skal tillige være bedre tid til en eventuel tilmelding.

5. Regelmæssig økonomistatus til bestyrelsesmedlemmer og udvalg

Regnskabstal pr. 30. september 2025 var udsendt til bestyrelsen og Nikolaj knyttede nogle kommentarer til tallene. Det har været et fint efterår, hvorfor tandemtallene nu givetvis kommer til at dække de manglende indtægter på indmeldelsessiden. Der ses desværre fortsat et indtægtstab på kontingentsiden, men Nikolaj vurderer, at DFU samlet kommer ud af 2025 med et mindre overskud i omegnen af ca 100.000 kr.

Givetvis vil budget 2026 ende med et underskud, primært i forhold til kategori 1 deltagelse for de danske landshold, så har vi valgt at foretage lidt indkøb i 2025, hvilket er vinger og materielkort.

Nikolaj fortalte slutteligt, at han har ansøgt Slots- og Kulturstyrelsen om tilskud til konsulentvirksomhed for 2025, og DFU har modtaget 37.800 kr., hvilket både er til dækning af lønninger og kursusaktivitet for både DFU's udviklings- og markedsføringskonsulent.

6. Konkrete punkter til drøftelse og beslutning

A: Forretningsorden ift beslutninger

René spurgte ind til, hvordan vi skaber dialog, aktivitet og beslutninger mellem bestyrelsesmøderne, hvor der tit mangler stillingtagen til e-mails der rundsendes. René spurgte derfor ind til, om vi kan eller skal gøre noget anderledes.

Teknisk Sekretær fortalte, at han modtager rigtig mange mails pt. og har netop skiftet job, så der har været travlt, hvorfor han fra tid til anden udfordres af, at han ikke når at svare.

Bestyrelsen er dog enige om, at der reageres, så administrationen kan komme videre med arbejdet.

Endvidere blev det aftalt, at administrationen skal forsøge at være skarpere i fremtiden, når der er behov for at hele bestyrelsen svarer, og præcisere dette i de mails der fremsendes.

B: Udviklingsseminar / formands- og budgetmøde 2025 emner og dagsorden

René efterlyste, at han gerne ser, at bestyrelsen samlet fremstår mere aktiv på de større møder eller seminarer. Primært for at vise, at bestyrelsen står på mål for de beslutninger der tages, så ikke det virker som om, at det er administrationen der fremstår, som dem der tager beslutningerne.



Derudover så er det vigtigt, at bestyrelsen bruger seminaret til at præsentere punkter og emner, som ligger bestyrelsen på sinde og for at få lidt input fra medlemmerne og klubberne.

Endvidere så blev det aftalt, at vi skal arbejde på at få input udefra til punkter til dagsordenen, så diskussionerne kan blive så levende og vedrørende som muligt. Til info så har bestyrelsen modtaget et forslag om en ny støttestruktur fra ØFK, og OFC har tidligere fortalt DFU, at de gerne vil præsentere deres samarbejde med fynske højskoler.

Derudover så kunne det være relevant med et inspirationsoplæg fra KFK i forhold til projektet de var igennem ved købet af Pilatus Portereren - fra ide til køb. Det vil tillige give god mening, hvis Mikkel Löwén deltager på seminaret, om ikke han vil sætte nogle ord på den retsag, som KFK netop har været igennem. Administrationen vil undersøge, om ikke det vil være muligt at deltage online.

C: Møde hos DZDK – evaluering af CP DM 2025 samt ønske om afholdelse af CP WC 2027 & evt DIF DM Ugen 2026

Patrick og Nikolaj deltog på møde hos DZDK, hvor vi blandt andet talte med Peter Svalø om, at DZDK vil sende et bud til ISC på at afholde det europæiske mesterskab og World Cup i Canopy Piloting i 2027. Derudover evaluerede vi afviklingen af CP DM 2025, hvor vi har modtaget input fra seneste møde i Sportsudvalget. DZDK er interesseret i afviklingen af CP DM 2026, som eventuelt kan kombineres med et fælles nordisk mesterskab. Nikolaj spurgte tillige ind til, om DZDK kunne være interesseret i at stå for afviklingen af præcisions DM i forbindelse med DIF DM-ugen 2026, hvilket DZDK gerne vil.

Bestyrelsen er naturligvis opmærksom på, at byder DZDK på CP EM/WC 2027, så er det jo i princippet Danmark der ansøger, da KDA har uddelegeret NAC-rollen til DFU, hvilket jo kan skabe en situation hvor DFU kan blive trukket ind i afviklingen. Formanden kontakter Peter Svalø, og tager en snak omkring dette. Bestyrelsen vil vurdere ved kommende bestyrelsesmøde, om dette er noget, som DFU skal støtte enten økonomisk eller arbejdstid. Dog skal DZDK først præsentere budet og tildeles konkurrencen ved kommende ISC-møde i januar 2026.

D: Reception ifm John Holsteins bogudgivelse hos Kolding Faldskærmsklub (KFK)

Administrationen har haft flere dialoger med folk omkring KFK vedrørende John Holsteins kommende bogudgivelse som afholdes hos Kolding Faldskærmsklub 8. november. Patrick, René og Nikolaj deltager ved receptionen, hvor John Holsteins præsenterer sin længe ventede bog "FF Krøniken". Receptionen støttes med midler fra DFU's støttepuljer.

E: Klage over misinformation på Skydive.dk, anlagt af NFK

Bestyrelsen har modtaget en klage fra Thomas Nonbo, NFK i forhold til at klubben mener, at DFU misinformere på Skydive.dk, da klubbens priser på blandt tandemspring varierer. Grunden til at administrationen har skrevet en "fra pris" på Skydive.dk, da priserne som nævnt ovenfor varierer, hvilket der er flere grunde til, da der opereres fra forskellige fly, at der er forskellige afsætshøjder, og geografien tæller etc. Det er vigtigt markedsføringsmæssigt, at der står en pris på siden, som Google kan relatere til, derfor er bestyrelsen ikke enig i klagen fra Thomas Nonbo.

Næstformand Patrick Kronborg udarbejder et svar på vegne af bestyrelsen.

F: Ansøgning om DIF-lån fra FKNF, hvor så DFU skal kautionere

Administrationen er blevet kontaktet af FKNF, som ønsker at optage et nyt rentefrit DIF-lån, hvor DFU så skal kautionere for lånet overfor DIF.

DFU's kautionsforpligtelser har været diskuteret de seneste år på repræsentantskabsmøderne, da der tidligere var kautionsforpligtelser samlet på mere end 700.000 kr., hvorfor bestyrelsen ønskede at dette beløb skulle falde betydeligt førend man ville godkende yderligere DIF-lån.



Bestyrelsen er naturligvis opmærksomme på, at man er til for klubbernes skyld, men er også opmærksomme på at der er 2 klubber, som tillige har haft afdragsfrihed på deres lån. Derfor ønsker bestyrelsen ikke at godkende dette, men bestyrelsen vil udarbejde nogle klare retningslinjer. Dette punkt tages på næste bestyrelsesmøde, og vil blive præsenteret for klubberne.

G: Møde med Jens Pedersen vedr. Klubadmin drift og udvikling

Punktet er gennemgået under formandens informationsdeling, se punkt 5.

H: Budget 2026

Nikolaj præsenterede de brede linjer i budget 2026, og vil efterfølgende udsende budgettet til bestyrelsen til kommentering. Budgettet, som det ser ud lige nu, viser et underskud i omegnen af 250.000 kr., hvor n af de større budgetmæssige afvigelser fra 2025 er landsholdenes deltagelse ved kat. 1 events, som er en udgift, der er på budgettet hvert andet år, jf den nye talent- og elitestrategi. Bestyrelsen er enige om, at man ikke vil godkende et underskud i omegnen af de 250.000 kr. Derfor vil bestyrelsen sætte budget 2026 på dagsordenen ved næste bestyrelsesmøde.

I: Stemmer/ Medlemmer.

Patrick præsenterede nogle tanker og ideer, som er udsprunget af hans deltagelse ved DIF's budgetmøde, da der potentielt er en ulighed i den måde vi optæller stemmer til DFU's repræsentantskabsmøde. Derfor vil bestyrelsen vurdere om dette skal ændres og præsenteres ved kommende repræsentantskabsmøde, hvor et forslag kunne være, at antal stemmer bestemmes ud fra antal c-certifikater i klubberne.

Bestyrelsen er enige om at det er nogle spændende tanker, dog skal vi naturligvis holde fast i, at DFU skal være garant for nogle demokratiske principper, som også er transparente for klubber og medlemmer.

7. Evt. opfølgning på DFU's projekter

A: Status på KlubAdmin – næste steps

B: Grøn omstilling, klima og bæredygtighed

C: Uddannelsesudvalg - E-læring, udvikling af storyboards og etablering af E-læringsportal

D: Træningsplanen - kommer fra strategispor 3

8. Eventuelt

SU-formanden Natascha Enoch-Larsen fortalte kort om arbejdet i ISC media-gruppen, hvor Natascha ved dette års ISC-møde blev valgt som formand.

Natascha spurgte ind til, om det er blevet besluttet om bestyrelsen skal til DIF's sportsgalla 2026. Hvilket formanden fortalte, at der fortsat er lidt usikkerhed omkring, og i den forbindelse så har Nikolaj stillet nogle afklarende spørgsmål til DIFs økonomidirektør, da DFU ved seneste årsregnskab har modtaget nogle revisionskommentarer fra EY, hvilket bestyrelsen dog ikke er enige i, men at man langt henad vejen naturligvis vil følge de revisionsmæssige anbefalinger man får.

Slutteligt fortalte 1. suppleant Michael A. Brodersen, at den meget omtalte droneaktivitet der er set omkring de danske lufthavne og militæranlæggene i Danmark den seneste tid, kan komme til at udfordre nogle af de DFU klubber, som ligger tæt ved disse lokationer.